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ဥေရာပဘဏ္သတင္းအခ်က္အလက္ဌာနအေနျဖင့္ ဘ႑ာေရးဖြံ႕ျဖိဳးတိုးတက္မႈသည္ လူသားမ်ားႏွင့္ ၎တို႔အသက္ေမြး၀မ္းေၾကာင္း 
အတြက္ မွီခိုေနရေသာ သဘာ၀အရင္းအျမစ္မ်ားကို အႏရၱာယ္မျဖစ္ေအာင္ ကာကြယ္ေပးေစျခင္းျဖင့္ ဇီ၀ေဗဒႏွင့္ လူမႈေရးဆိုင္ရာ 
တရားမွ်တမႈတို႔ကို ျမႇင့္တင္ေပးျခင္းျဖစ္သည္။ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား ထပ္မံသိရွိလိုပါက www.bic-europe.org သို႔ ၀င္ေရာက္ 
ေလ့လာႏိုင္ပါသည္။ 

ဤထုတ္ေ၀ခ်က္အား အသိေပးေဆြးေႏြးတင္ျပျခင္း၊ စည္းရံုးလွံဳ႕ေဆာ္ျခင္း၊ ပညာေပးျခင္းႏွင့္ သုေတသနလုပ္ငန္းမ်ားတြင္ သတင္း 
အရင္းအျမစ္ကို အျပည့္အ၀အသိအမွတ္ျပဳျပီး အခမဲ့အသံုးျပဳရန္ျဖစ္သည္။  သက္ေရာက္မႈဆန္းစစ္ျခင္းလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ ထိုကဲ့သို႔ 
အသံုးျပဳျခင္းအားလံုးအား ကၽြႏု္ပ္တို႔ထံတြင္ စာရင္းေပးသြင္းရန္ ေမတၱာရပ္ခံအပ္ပါသည္။ 



နိဒါန္း
ေရႊေတာင္အုပ္စု (STG)၏ လက္ေအာက္ခံျဖစ္ေသာ Apahe 
အမွတ္တံဆိပ္ အမည္ခံ ေရႊေတာင္ဘိလပ္ေျမကုမၸဏီ (STC) 
သည္ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုတစ္ခုႏွင့္ ဆက္စပ္ေက်ာက္မီးေသြး 
သတၱဳတြင္းတစ္ခုကို တိုးခ်ဲ႕ အေကာင္အထည္ေဖာ္လ်က္ ရွိသည္။ 
၎တိုးခ်ဲ႕မႈအတြက္ အဓိကရန္ပံုေငြပံ့ပိုးမႈကို ဘက္ေပါင္းစံု 
ဖြံ႕ျဖိဳးေရးဘဏ္ (MDB) ႏွစ္ခုမွ ရရွိသည္။ တိုက္ရိုက္ရန္ပံုေငြပံ့ပိုးမႈမွာ 
ကမၻာ့ဘဏ္၏ ပုဂၢလိကက႑ေခ်းေငြရံုးခြဲျဖစ္ေသာ အျပည္ျပည္ 
ဆိုင္ရာ ဘ႑ာေရးအဖြဲ႕ (IFC) မွ ျဖစ္ျပီး တစ္ဆင့္ခံရန္ပံုေငြပံံ့ပိုးမႈမွာ 
IFC ႏွင့္ IFC အာရွထြက္ေပၚရန္ပုံေငြမွ တစ္ဆင့္ ပံ့ပိုးေသာ အသစ္ 
ဖြဲ႕စည္းထားသည့္  အာရွေဒသတြင္းအေျခခံအေဆာက္အအံုရင္းႏွီး 
ျမွဳပ္ႏွံမႈဘဏ္ (AIIB) မွ ျဖစ္သည္။ 

မႏၱေလးတိုင္းေဒသၾကီးတြင္ အေျခတည္ေသာ ဤဘိလပ္ေျမ 
စက္ရံုတိုးခ်ဲ႕ အေကာင္အထည္ေဖာ္ျခင္း လုပ္ငန္း၏ အဓိက 
အဂၤါရပ္တစ္ခုမွာ ဖိုအသစ္တြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံျခင္းျဖင့္ တစ္ေန႔လွ်င္ 
ဘိလပ္ေျမတန္ ၁၅၀၀ မွ တန္ ၄၀၀၀ အထိ အထြက္ႏႈန္းတိုးႏိုင္ 
ျခင္းပင္ျဖစ္သည္။ ထိုသို႔ဆိုလွ်င္ ဖိုအတြင္း ေလာင္ျမိဳက္သည့္ 
ေက်ာက္ မီးေသြးတနခ္်နိ္ျမင္တ့ကလ္ာျပီး IFC ၏ ခန္႔မနွ္းခ်ကမ္်ားအရ 
ေလထုတြင္းသို႔ ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈသည္ ေလးဆ 
ျဖစ္လာမည္ျဖစ္သည္။ ဤဘိလပ္ေျမစက္ရုံ တုိးခ်ဲ႕အေကာင္အထည္ 
ေဖာ္ျခင္းျဖင့္ စီမံခ်က္ကို အထူးသီးသန္႔ေထာက္ပံ့ရန္ စစ္ကိုင္းတိုင္း 
ေဒသၾကီးအတြင္းရွိ ထံုးေက်ာက္ႏွင့္ ရႊံ႕ေက်ာက္ ထုတ္ယူျခင္းမ်ား 
မ်ားျပားလာမည့္အျပင္ ေက်ာက္မီးေသြး တြင္းမ်ားမွလည္း 
သတၱဳ ထုတ္ယူမႈမ်ားျပားလာမည္ျဖစ္သည္။ STG လက္ခြဲ 
ကုမၸဏီ တစ္ခုျဖစ္သည့္ ေရႊေတာင္သတၱဳတြင္းလုပ္ငန္း(STM) 
အေနျဖင့္လည္း တစ္ႏွစ္လွ်င္ တန္ေပါင္း ၆၀၀၀၀ မွ တန္ 
ေပါင္း ၁၅၀၀၀၀အထိ သတၱဳထုတ္လုပ္မႈတြင္ ႏွစ္ဆ မက 
ျမင့္တက္လာမည္ဟု ခန္႔မွန္းထားသည္။ ထို႔အျပင္ စက္ရံု 
လည္ပတ္ရန္ ေလာင္စာအျဖစ္ အျခားကုမၸဏီမ်ားမွ ေက်ာက္မီးေသြး 

မ်ားကိုလည္း ၀ယ္ယူရန္ အလားအလာရွိေပသည္။ ယေန႔အထိ 
ဆက္စပ္ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းမွ ဖန္လံုအိမ္ ဓာတ္ေငြ႕ 
ထုတ္လႊတ္မႈ ျမင့္တက္လာမႈအေပၚ သုေတသန ျပဳလုပ္မႈအား 
အတိအလင္းေၾကျငာျခင္းမရွိေသးေပ။ 

၂၀၁၇ တြင္ IFC က စီမံခ်က္တြင္ တိုက္ရိုက္ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံရန္ 
စဥ္းစားသည့္အခ်ိန္၌ STC စီမံခ်က္အေနျဖင့္ အျငင္းပြားစရာမ်ား 
ရင္ဆိုင္ခဲ့ရသည္။ အေမရိကန္ေဒၚလာ သန္း၂၀ ေခ်းေငြႏွင့္ 
အေမရိကန္ေဒၚလာ ၁၅ သန္းရွယ္ယာပါ၀င္ေသာ အဆိုျပဳ ရင္းႏွီး 
ျမွဳပ္ႏွံမႈ၏ သတင္းမ်ားထြက္ေပၚလာသည့္အခါ ျမန္မာႏိုင္ငံမွ 
အမ်ားဆံုးပါ၀င္ေသာ အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းေပါင္း ၁၇၀ 
ေက်ာ္အေနျဖင့္ ၂၀၁၇ ဇြန္လတြင္ IFC သို႔ ဘုတ္အဖြဲ႕ေခၚျပီး 
ရန္ပံုေငြဖ်က္သိမ္းရန္ အိတ္ဖြင့္စာတစ္ေစာင္ ေရးတင္ခဲ့ၾက 
သည္။ အမ်ားစုစိုးရိမ္မႈမ်ားထဲမွ တစ္ခုမွာ စက္မႈလုပ္ငန္းတြင္ 
ေက်ာက္မီးေသြးသံုးစြဲမႈႏွင့္ ေက်ာက္မီးေသြးတြင္း တိုးခ်ဲ႕မႈ ျဖစ္ 
သည္။ ထုိစာတြင္ ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းအနီးႏွင့္ စက္ရံု ၀န္းက်င္ 
ရွိ ေျမႏွင့္ေရညစ္ညမ္းျခင္း၊ သစ္ေတာျပဳန္းတီးျခင္း၊ ထိခိုက္ 
ပ်က္စီးလြယ္ေသာ သက္ရွိမ်ား ေသေက်ပ်က္စီးျခင္းႏွင့္ အသက္ 
ေမြး၀မ္းေက်ာင္းဘ၀အေပၚ သက္ေရာက္မႈမ်ား အစရွိသည့္  
အျခားေသာလူမႈေရးႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ဆိုင္ရာ အပ်က္ 
သေဘာသက္ေရာက္မႈမ်ားစြာကို ထည့္သြင္း ေရးသားထားခဲ့သည္။ 

IFC ဘုတ္အဖြဲ႕အေနျဖင့္ စီမံခ်က္အေပၚတြင္ မဲခြဲ ဆံုးျဖတ္ေသာအခါ 
အေမရိကန္ျပည္ေထာင္စုက “သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ထိခိုက္မႈ 
အတြက္ ထင္သာျမင္သာေသာ စိုးရိမ္စရာမ်ား” ဟု ဆိုကာ 
ကန္႔ကြက္မဲေပးခဲ့သည္။ အေၾကာင္းျပခ်က္မ်ားတြင္ ရွားပါးျပီး 
မ်ိဳးတုန္းအႏၱရာယ္ၾကံဳေတြ႕ေနရေသာ မ်ိဳးစိတ္မ်ားအတြက္ 
အခ်က္အလက္မ်ားမရွိျခင္းႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ျပသနာမ်ားကို 
ေျဖရွင္းရန္ အေျခအေနသံုးသပ္မႈႏွင့္ အႏၱရာယ္ေလ်ာ့ပါးေရး 
အစီအစဥ္မ်ားမလံုေလာက္မႈတို႔ ပါ၀င္သည္။ ထို႔အျပင္ 
ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းမွ ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈအခ်က္အလက္ 
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ႏွင့္ ထပ္ေဆာင္း ေလထုအရည္အေသြး အခ်က္အလက္မ်ား 
မရွိျခင္းတို႔ ပါ၀င္ျပီး ၎အခ်က္အလက္မ်ားမရွိလွ်င္ စီမံခ်က္၏ 
သက္ေရာက္မႈကို ဆန္းစစ္၍ရႏိုင္မည္မဟုတ္ေသာေၾကာင့္ျဖစ္
သည္။ ထိုကဲ့သို႔ စိုးရိမ္မႈမ်ားရွိေသာ္လည္း  IFC သည္ ၂၀၁၇ 
ဇြန္လေနွာင္းပိုင္းတြင္ STC စီမံခ်က္သို႔ တိုက္ရိုက္ရန္ပံုေငြခ်ေပး 
လိုက္သည္။ 

၂၀၁၇ စက္တင္ဘာလတြင္ AIIB ဘုတ္အဖြဲ႕မွ IFC ၏ ပိုင္ဆိုင္ 
မႈစီမံခန္႔ခြဲေရးကုမၸဏီက ထည္ေထာင္လည္ပတ္ေသာ IFC 
အာရွထြက္ေပၚရန္ပံုေငြ(EAF)ဟု ေခၚသည့္ ဘ႑ာေရးၾကားခံ 
အဖြဲ႔တစ္ခုတြင္ အေမရိကန္ေဒၚလာ သန္း၁၅၀ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံရန္ 
ခြင့္ျပဳလိုက္သည္။  ဤရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈပံုစံတြင္ စီးပြားေရးဘဏ္ 
သို႔မဟုတ္ အေျခခံအေဆာက္အအုံဘဏ္ကဲ့သို႔ ၾကားခံအဖြဲ႕တစ္ခု 
တြင္ ဘဏ္ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံျခင္းျဖင့္ စီမံခ်က္ခြဲတစ္ခုႏွင့္ လုပ္ငန္းရွင္ 
တစ္ဦးထံ ျပန္လည္ေငြေခ်းျခင္းမ်ား ပါ၀င္သည္။ ဤကဲ့သို႔ 
တိုက္ရိုက္မဟုတ္ေသာ ေငြေခ်းျခင္းသည္ အႏၱရာယ္ၾကီးသည္။ 
အဘယ္ေၾကာင့္ဆိုေသာ္ အဆိုပါအေျခအေနမ်ိဳးတြင္ လူမႈေရး 
ႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္စံႏႈန္းမ်ား ေမွးမွိန္ေပ်ာက္ကြယ္ကာ 
ေငြေၾကးေနာက္ဆံုး ေရာက္ရိွသံုးစြဲသည့္ ေနရာမွာလည္း 
ပြင့္လင္းျမင္သာမႈမရွိတတ္ေပ။ AIIB က ရင္းႏွီးျမႇဳပ္ႏွံမႈကို 
ခြင့္ျပဳလိုက္ေသာအခါ EAF အပိုင္ကုမၸဏီႏွစ္ခုကလည္း STC 
တြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံရန္ စဥ္းစားလ်က္ရွိခဲ့သည္။ ခြင့္ျပဳခ်က္ 
မတိုင္မီတြင္ အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းမ်ား၊ အျပည္ျပည္ ဆိုင္ရာ 
အားလံုးပါ၀င္ဖြံ႕ျဖိဳးတိုးတက္ေရးအဖြဲ႕ (IDI)၊ ဥေရာပဘဏ္ 
သတင္းအခ်က္အလက္ဌာန (BIC) ႏွင့္ Urgewald အဖြဲ႕တို႔သည္ 
AIIB ဥကၠဌ Jinထံသုိ႔ စာေရးကာ စီမံခ်က္ႏွင့္ပတ္သက္ျပီး အေရးၾကီးေ
သာစိုးရိမ္စရာျပသနာမ်ားႏွင့္ ေျဖရွင္းရန္လိုအပ္သည့္အေၾကာင္း 
ေဖာ္ျပခဲ့ၾကသည္။  ၂၀၁၈ ခုႏွစ္အေစာပိုင္းတြင္ EAF က STC တြင္ 
ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈကို အတည္ျပဳခဲ့သည္။ 

EAF မွတစ္ဆင့္ ရန္ပံုေငြေထာက္ပံ့ျခင္းႏွင့္ IFC မွ တိုက္ရိုက္ရန္
ပံုေငြေထာက္ပံ့ျခင္းသည္  IFC အေနျဖင့္ ကိုင္တြယ္ေဆာင္ရြက္
ရန္အခ်ိန္က်ျပီျဖစ္ေၾကာင္း အသိေပးလိုက္ျခင္းပင္ျဖစ္သည္။ IFC 
အေနျဖင့္ အဆုိပါရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈကုိ “ျပဳျပင္ေျပာင္းလဲ၍မရေသာ 

သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ လူမႈေရးဆိုင္ရာ သက္ေရာက္မႈမ်ားစြာ
သိသာထင္ရွားစြာရွိႏိုင္သည္” ဟု အဓိပၸာယ္သက္ေရာက္ေသာ 
အုပ္စု (A)အဆင့္အေနျဖင့္ သတ္မွတ္သည္။ သို႔ေသာ္လည္း ၂၀၁၈ 
ခုႏွစ္ ေအာက္တိုဘာအထိစီမံခ်က္ႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္လွ်က္ရွိေသာ 
လူမႈေရးႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ဆိုင္ရာ သိသာထင္ရွားသည့္ 
သက္ေရာက္မႈဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားကို အမ်ားျပည္သူသိေအာင္ 
ထုတ္ျပန္ေၾကျငာျခင္းမရွိေသးေပ။ အဆိုပါျဖစ္ရပ္ျဖစ္ေပၚသည့္ 
အခ်နိမ္ွာ IFC က စမီခံ်ကက္ိ ုရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံျပီး တစ္ႏစွ္ေက်ာအ္ၾကာတြင ္
ျဖစ္ျပီး IFC က STC တြင္ ရင္းႏွီျမွဳပ္ႏွံမႈကို ခြင့္မျပဳရေသးမီႏွင့္ AIIB 
ဘုတ္အဖြဲ႕မွ EAF တြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈကို ခြင့္မျပဳမီအခ်ိန္ကတည္းက 
အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္ အျခားေသာပါ၀င္ပတ္သက္သူ
မ်ားအေနျဖင့္ စိုးရိမ္စရာအေျခအေနမ်ားကို တင္ျပခဲ့ေသာ္လည္း 
ဤျဖစ္ရပ္ ျဖစ္ေပၚခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ 

ဤေလ့လာမႈသည္ ၂၀၁၈ တတိယသံုးလပတ္တြင္ ဥေရာပ 
ဘဏ္ သတင္းအခ်က္အလက္ဌာန၊ ႏိုင္ငံတကာစီးပြားေရး 
လုပ္ငန္းမ်ားဆိုင္ရာ သုေတသနဌာန (SOMO) ႏွင့္ IDI 
တို႔မွ ကုိယ္စားလွယ္မ်ား ျပဳလုပ္ထားေသာ သုေတသန ႏွင့္ 
တရား၀င္စာရြက္စာတမ္းမ်ားကို အေျခခံ ေရးသားထားျခင္း 
ျဖစ္သည္။ သုေတသနအဖြဲ႕သည္ ေဒသခံအရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕ 
အစည္းမ်ားႏွင့္ ပူးေပါင္းျပီး STC ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ဆက္စပ္ေ
က်ာက္မီးေသြးတြင္းတို႔ေၾကာင့္ ထိခိုက္နစ္နာရေသာေဒသခံျပည္
သူႏွင့္ အလုပ္သမား ၃၅ ဦးခန္႔ႏွင့္ ေတြ႕ဆံုခဲ့သည္။ 

ရာသီဥတုဆိုင္ရာ သက္ေရာက္မႈမ်ား
IFC ႏွင့္ AIIB တုိ႔သည္ ၎တို႔ေၾကာင့္ျဖစ္ေသာ ရာသီဥတုဆိုင္ရာ 
သက္ေရာက္မႈမ်ားကို ေလွ်ာ့ခ်ရန္ အခိုင္အမာကတိက၀တ္ျပဳ
ထားသည္။အဖြဲ႕ႏွစ္ခုလံုးအေနျဖင့္ ၂၀၁၅ တြင္ ေၾကျငာခဲ့ေသာ 
ကမၻာလံုးဆိုင္ရာ ပ်မ္းမွ်အပူခ်ိန္ကို စက္မႈအၾကိဳအဆင့္အထက္ ၂ 
ဒီဂရီစင္တီဂရိတ္ေအာက္တြင္ ထိန္းထားႏိုင္ရန္ႏွင့္ ႏိုင္ငံမ်ားအား 
ကာဘြန္နိမ့္လမ္းေၾကာင္း ေပၚေရာက္ေအာင္ ကူညီေပးရန္ 
ရည္ရြယ္သည့္ ရာသီဥတုေျပာင္းလဲမႈဆိုင္ရာ ပါရီသေဘာတူညီခ်က္ 

၄



ကို ေထာက္ခံရန္ ကတိျပဳထားသည္။ သို႔ေသာ္ လက္ေတြ႔တြင္မူ 
အဆိုပါရည္မွန္းခ်က္မ်ားကို ဖ်က္ဆီးေနသည့္ အားနည္းခ်က္ 
မ်ားစြာရွိေနျပီး တခ်ိဳ႕ေသာအခ်က္မ်ားကို ဤေလ့လာမႈတြင္ 
ျမင္ႏိုင္သည္။ 

ဥပမာအားျဖင့္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇြန္လတြင္ စတင္ခဲ့ေသာ AIIB ၏ 
စြမ္းအင္က႑နည္းဗ်ဴဟာတြင္ ေက်ာက္မီးေသြး လုပ္ငန္းမ်ားကို 
ရန္ပံုေငြေထာက္ပံ့ျခင္းအတြက္ ရွင္းလင္းျပတ္သားေသာ တားျမစ္ 
ထားမႈ ကင္းမဲ့ေနသည္။ ဓာတ္ေငြ႕ေလာင္စာႏွင့္ စြမ္းအင္ 
ထုတ္လုပ္ျခင္းႏွင့္ ကာဘြန္ေလွ်ာ့သံုးစနစ္ျဖင့္ ေလာင္စာဆီ 
သို႔မဟုတ္ ေက်ာက္မီးေသြးသံုး စြမ္းအင္စက္ရံုမ်ားကဲ့သို႕ေသာ 
အခ်ိဳ႕အေျခအေနမ်ား၏ အကူးအေျပာင္းကာလတြင္ အဓိက 
အခန္းက႑က ပါ၀င္မည့္အေၾကာင္း အေလးေပးေျပာထားျခင္း 
ျဖင့္ ၎ဗ်ဴဟာအေနျဖင့္ ေလာင္စာစီမံခ်က္မ်ားကို ဆက္လက္ 
ေထာက္ပံ့မႈေပးရန္အတြက္ တံခါးဖြင့္ေပးသကဲ့သို႔  ျဖစ္ေန သည္။ IFC 
ပါ၀င္ေသာ ကမၻာ့ဘဏ္အုပ္စုက ေရွာင္တခင္ အေျခအေနမ်ား၌သာ 
ေက်ာက္မီးေသြးသံုးစြမ္းအင္ထုတ္လုပ္ျခင္းအတြက္ ရန္ပံုေငြေ
ထာက္ပံ့ရန္ခြင့္ျပဳထားေသာ္လည္း စက္မႈလုပ္ငန္းမ်ားအတြက္ 
ေက်ာက္မီးေသြးကို ခြင့္ျပဳထားဆဲျဖစ္သည္။ ထို႔ေၾကာင့္ IFC 
အၾကီးအကဲမ်ားက STC ကိစၥတြင္ ေက်ာက္မီးေသြးကို စြမ္းအင္ 
ထုတ္လုပ္ရန္ သံုးစြဲျခင္းမဟုတ္ဘဲ စက္မႈလုပ္ငန္းအတြက္သာ 
အသံုးျပဳျခင္းျဖစ္ေသာေၾကာင့္ မူ၀ါဒမ်ားကို ခ်ိဳးေဖာက္ျခင္း 
မရွိေၾကာင္း ျငင္းဆိုၾကဆဲျဖစ္သည္။ ဤအေျခအေနတြင္ 
လ်စ္လ်ဴရႈထားသည့္အခ်က္မွာ ေက်ာက္မီးေသြးကို မည္သည့္ 
ကိစၥအတြက္သံုးသည္ျဖစ္ေစ စီမံခ်က္မွ ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္
လႊတ္မႈျမင့္တက္လာျခင္းေၾကာင့္ ရာသီဥတုဆိုင္ရာသက္ေရာက္
မႈမ်ားျဖစ္ေပၚလာႏိုင္သည့္အခ်က္ျဖစ္သည္။ ေလ့လာမႈမ်ားတြင္ 
ဘိလပ္ေျမထုတ္လုပ္ျခင္းကဲ့သို႕ေသာ စက္မႈလုပ္ငန္းမ်ားသည္ 
ကမၻာတစ္၀န္းလံုးတြင္ ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈ၏ ငါးပံု 
တစ္ပံုေက်ာ္ခန္႔ထိရွိေစေသာ ပင္မအရင္းအျမစ္ျဖစ္ေၾကာင္း ေဖာ္ျပ 
ထားသည္။ 

IFC အေနျဖင့္ ၎၏ မိတ္ဖက္ကုမၸဏီမ်ားအား တစ္ႏွစ္လွ်င္ ကာ
ဘြန္ဒိုင္ေအာက္ဆိုဒ္ဓာတ္ေငြ႕တန္ေပါင္း ၂၅၀၀၀ သို႔ခန္႔မွန္းေရာက္
ရွိလာမည့္အခ်ိန္တြင္ ကုမၸဏီမ်ား၏ ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊ
တ္မႈအေပၚ ဆန္းစစ္ခိုင္းရန္ လိုအပ္သည္။ STC ဘိလပ္ေျမစက္ရံုက 
ထုတ္လႊတ္သည္မွာ အဆိုပါခန္႔မွန္းပမာဏထက္အဆမတန္မ်ား 
ျပားသည္။ ရွိျပီးစက္ရံုမွ ထုတ္လႊတ္သည္မွာ တစ္ႏွစ္လွ်င္ ကာဘြ
န္ဒိုင္ေအာက္ဆိုဒ္ဓာတ္ေငြ႕တန္ေပါင္း  ၅၅၀၀၀၀ ႏွင့္ ညီမွ်သည္။ 
သို႔ေသာ္ စက္ရံုအသစ္စတင္လည္ပတ္သည္ႏွင့္ တျပိဳင္နက္ 
တန္ေပါင္း၂ သန္းအထိ ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈျမင့္တက္လာမ
ည္ဟု IFC က ဆိုသည္။ သုေတသနအၾကမ္းဖ်ဥ္းေတြ႕ရွိခ်က္
မ်ားကို တံု႕ျပန္ေသာအေနျဖင့္စက္ရံုအသစ္သာ လည္ပတ္ပါက 
တစ္ႏွစ္လွ်င္ ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈခန္႔မွန္းေျခမွာ တန္ ၁.၃၅ 
သန္းခန္႔ရွိမည္ဟု STC က ေျပာၾကားခဲ့သည္။ ထိုကဲ့သို႔ ဖန္လံုအိမ္
ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈျမင့္တက္လာမႈကို ၾကည့္ျခင္းျဖင့္ ေက်ာက္
မီးေသြးေလာင္စာသံုးစြဲမႈျမင့္တက္လာေၾကာင္း တစ္စိတ္တစ္ပိုင္း 
လွစ္ဟျပေနသည္ကို ေတြ႕ရသည္။ 

၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇြန္လတြင္ အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းမ်ားမွ 
ေပးပို႔ခဲ့ေသာစာကို တံု႕ျပန္သည့္အေနျဖင့္ IFC က ဤစီမံခ်က္သည္ 
ေက်ာက္မီးေသြးတူးေဖာ္သံုးစြဲျခင္းကို တိုးခ်ဲ႕ရာတြင္ပါ၀င္ေၾကာင္း 
မျငင္းဆိုႏိုင္ခဲ့ေသာ္လည္း စက္ရုံအသစ္ႏွင့္ စြန္႔ပစ္ပစၥည္းအပူခ်ိန္ 
ျပန္လည္ထူေထာင္ေရးဌာနစိတ္သည္ လက္ရွိစက္ရံုထက္ ပိုမိုျပီး 
ကာဘြန္သံုးစြဲမႈေလွ်ာ့ခ်ႏိုင္မည္ျဖစ္ျပီး အစားထိုးေလာင္စာမ်ားကို 
သံုးစြဲႏိုင္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ေခ်ပေျပာဆိုခဲ့သည္။ သို႕ေသာ္ စက္ရံုတြင္ 

အစားထိုးေလာင္စာမ်ားသံုးစြဲရန္ စီစဥ္ထားေၾကာင္း၊ အေကာင္အ
ထည္ေဖာ္ေနေၾကာင္းေဖာ္ျပထားသည့္ စာရြက္စာတမ္းမ်ားအား 
အမ်ားျပည္သူသိရွိေအာင္ ေဖာ္ျပထားျခင္းမရွိသကဲ့သို႔ စြန္႔ပစ္ပစၥ
ည္းအပူခ်ိန္ျပန္လည္ထူေထာင္ေရးဌာနစိတ္ကိုလည္း မူရင္းပံုစံတြင္ 
တပ္ဆင္ထားျခင္းမရွိေပ။ စြန္႔ပစ္ပစၥည္းအပူခ်ိန္ ျပန္လည္ထူ 
ေထာင္ေရးဌာနစိတ္ တည္ေထာင္ရန္ ေရမ်ားစြာအသံုးျပဳရန္ 
လိုအပ္ျပီး STC အေနျဖင့္ စက္ရံုရွိ ေရသိုေလွာင္ကန္မ်ားတြင္ 
လံုေလာက္ေသာေရပမာဏမရွိႏိုင္ေပ။ STC အေနျဖင့္လည္း 
ေရရႏိုင္မႈႏွင့္ ပတ္သက္ျပီး ျပဳလုပ္ထားေသာ ေလ့လာမႈကို 
ထုတ္ျပန္ေၾကျငာျခင္းမရွိေသးေပ။ 

ထို႔အျပင္ ႏွစ္စဥ္ဖန္လံုအိမ္ ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈမ်ားကို 
စုစုေပါင္းတြက္ခ်က္မႈတြင္ ေလာင္စာဖိုအပြင့္မွ ေျမေအာက္မိုင္းသို႕ 
ေျပာင္းလဲျခင္းျဖင့္ မီသိန္းဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈျမင့္တက္လာႏို္
င္သည့္ အေျခအေနအပါအ၀င္ ဆက္စပ္ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းမွ 
ထြက္မည့္ ထပ္တုိးဓာတ္ေငြ႕ပမာဏကို ထည့္သြင္းထားျခင္းမရွိေပ။ 
IFC အေနျဖင့္ “ သတၱဳတြင္းမွ ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈပမာဏကို 
မေျပာႏိုင္ေသးေသာ္လည္း ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ယွဥ္လွ်င္ထုတ္
လႊတ္မႈနည္းႏိုင္မည္” ဟု အခိုင္အမာေျပာသည္။ ယေန႕အထိ 
ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ေက်ာက္မီးေသြးသတၱဳတြင္းမွ ဖန္လံုအိမ္ 
ဓာတ္ေငြ႕ထုတ္လႊတ္မႈ စုစုေပါင္းအခ်က္အလက္မ်ားကို မရရွိႏိုင္ 
ေသးေပ။ 

ေဒသခံျပည္သူလူထုအေပၚ သက္ေရာက္မႈမ်ား 
ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ေက်ာက္မီးေသြးသတၱဳတြင္း၀န္းက်င္ေန 
ျပည္သူလူထုမွာ လက္ရွိအေကာင္အထည္ေဖာ္ေသာလုပ္ငန္းမ်ားမွ 
တိုက္ရိုက္သက္ေရာက္မႈမ်ား ခံစားရဆဲျဖစ္ျပီး စီမံခ်က္တိုးခ်ဲ႕ုျခင္း၏ 
ေနာက္ဆက္တြဲဆိုးက်ိဳးမ်ားအတြက္ စိုးရိမ္ပူပန္ေနၾကရသည္။ 
ဥပမာအေနျဖင့္ အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ စီစဥ္ထားသည့္ 
လုပ္ငန္းမ်ားႏွင့္ပတ္သက္ျပီး သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားရွင္းလင္း
စြာမသိရျခင္းႏွင့္ ၎တို႕၏နစ္နာမႈမ်ားကို မည္ကဲ့သို႔တင္ျပရမည္ကို 
မသိျခင္းတို႔အေပၚ စိုးရိမ္ပူပန္ခဲ့ၾကရသည္။ ၃၅၀ ကီလိုမီတာေက်ာ္ 
ေ၀းေသာေနရာနွစ္ခုလံုးမွ ရြာသူရြာသားမ်ားတြင္ သန္႔ရွင္းေ
သာေသာက္သံုးေရရရွိမႈႏွင့္ ပတ္သက္ျပီး စိုးရိမ္ပူပန္မႈမ်ား၊ 
ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ေက်ာက္မီးေသြးသတၱဳတြင္းတိုးခ်ဲ႕ျခင္းသည္ 
၎တို႕လက္ရွိခံစားေနရေသာ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ဆိုင္ရာေဘးဒု
ကၡမ်ားကို ပိုဆိုးေစသည္ ဟူေသာ ေၾကာင့္ၾကမႈမ်ား ရွိၾကသည္။ 

ေဆြးေႏြးျခင္းႏွင့္ သတင္းအခ်က္အလက္မွ်ေ၀ျခင္း 

ကုမၸဏီအေနျဖင့္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇန္န၀ါရီလ၌တိုင္းေဒသၾကီး 
ႏွစ္ခုလံုးတြင္ ျပည္သူလူထုအတြင္း သတင္းရွင္းလင္းပြဲမ်ား၊ 
အုပ္စုဖြဲ႕ ေဆြးေႏြးျခင္းမ်ားႏွင့္ အိမ္ေထာင္စုစစ္တမ္းမ်ားျပဳလုပ္
ခဲ့ေၾကာင္း အစီအရင္ခံထားသည္။ IFC က စီမံခ်က္အေၾကာင္း 
သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကို မထုတ္ေဖာ္ေသးမီ အခ်ိန္ႏွင့္ 
အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္း ၁၇၀ ေက်ာ္တို႔ ရန္ပံုေငြေထာက္ပံ့မႈ 
အဆိုျပဳခ်က္အေပၚ ေတြ႕ၾကံဳလာႏိုင္မည့္ ျပသနာမ်ားကို 
တင္ျပထားသည့္ စာတစ္ေစာင္မပို႕မီအခ်ိန္အထိ ေနာက္ထပ္ 
ေတြ႕ ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ျခင္းမရွိခဲ့ေပ။ IFC ဘုတ္အဖြဲ႕မွ 
ခြင့္ျပဳခ်က္မေပးမီ ႏွစ္ပတ္အလို ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇူလိုင္လတြင္ 
ပတ္သက္ဆက္ႏြယ္အဖြဲ႔ေပါင္းစံုေတြ႕ဆံုပြဲကို က်င္းပခဲ့သည္။ 
ထို႔ေနာက္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇူလိုင္လတြင္ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီး 
ျပည္သူလူထုႏွင့္ ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ႏွစ္ၾကိမ္ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။ 
IFC ဘုတ္အဖြဲ႕မွ ခြင့္ျပဳအျပီး ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ စက္တင္ဘာတြင္ 
ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းေဒသတြင္ ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမ်ား ႏွစ္ၾကိမ္ 

၅



ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။ STC က ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမွတ္တမ္းမ်ားကုိ 
အြန္လိုင္းစနစ္ျဖင့္ ထုတ္ျပန္ခဲ့သည္။ 

သုေတသနအဖြဲ႕ႏွင့္ ေတြ႕ဆံုခဲ့ေသာ ေဒသခံျပည္သူမ်ားအေနျဖင့္ 
အခ်ိဳ႕ေသာ ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးပြဲမ်ားျပဳလုပ္ခဲ့ေၾကာင္း သတိျပဳ 
မိၾကသည္။ သို႔ေသာ္လည္း ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီးရွိ ရြာႏွစ္ရြာ 
မွ ေဒသခံျပည္သူမ်ားကဆိုသည္မွာ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္တြင္ 
ျပဳလုပ္ခဲ့ေသာ ပတ္၀န္းက်င္အရင္းအျမစ္စီမံခန္႔ခြဲမႈ (ERM) ႏွင့္ 
ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ လူမႈေရးဆိုင္ရာသက္ေရာက္မႈမ်ားေလ့လာဆ
န္းစစ္ေသာ အၾကံေပးပုဂၢိဳလ္ႏွင့္ ေတြ႕ဆံုပြဲသို႔တက္ေရာက္ရန္ 
ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴးက လူတုိင္းကို မဖိတ္ခဲ့ေၾကာင္းျဖစ္သည္။ 
ထို႔အျပင္ အေမးျမန္းခံျပည္သူမ်ား ေျပာၾကားခ်က္အရ ေနာက္ပိုင္း 
အစည္းအေ၀းမ်ားမွာ ေဆြးေႏြးျခင္းထက္ စီမံခ်က္၏ အက်ိဳး 
ေက်းဇူးမ်ားအေၾကာင္း သတင္္းအခ်က္အလက္ေပးျခင္းသာ 
ျဖစ္သည္ဟု သိရသည္။ ထုိ႔ေၾကာင့္ အစည္းအေ၀းမ်ား 
ျပဳလုပ္ခဲ့ေသာ္လည္း ထိခိုက္ခံစားရေသာ ေက်းရြာမ်ားႏွင့္ 
သုေတသနအဖြဲ႕တို႔ေတြ႕ဆံုေသာအခါ ေဒသခံျပည္သူ လူထု 
မ်ားစြာသည္ စီမံခ်က္၏ အေရးၾကီးေသာ အစိတ္အပိုင္းမ်ားကို 
မသိၾကေပ။ အထူးသျဖင့္ ေက်ာက္မီးေသြးတြင္း၀န္းက်င္ 
ေဒသရွိ ရြာသားမ်ားသည္ တူးေဖာ္ေသာေက်ာက္မီးေသြးကို 
မည္သည့္ေနရာတြင္ အသံုးျပဳသည္ဆိုသည့္အေၾကာင္း မသိရံု 
သာမက ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းႏွင့္ ေက်ာက္မီးေသြးအဆင့္ 
သတ္မွတ္ေနရာအသစ္သို႔ လမ္းအသစ္ေဖာက္မည့္ အစီအစဥ္ႏွင့္ 
နီးကပ္မႈေၾကာင့္ ရြာအေပၚ သိသာထင္ရွားေသာ သက္ေရာက္မႈမ်ား 
ရွိႏိုင္သည္တို႔ႏွင့္ ပတ္သက္ျပီး သတင္းအခ်က္အလက္မ်ား 
ရွင္းလင္းတိက်စြာ မရရွိၾကေပ။ 

စီမံခ်က္၏ သက္ေရာက္မႈမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္ျပီး မိုးရာသီအတြင္း 
ဇီ၀ကြဲျပားမႈစစ္တမ္း၊ ေဒသခံျပည္သူမ်ားဆန္းစစ္မႈ၊ ေျမယာ 
ရယူမႈအေပၚ လုပ္ေဆာင္မႈစံခ်ိန္ အမွတ္(၅) အသံုးျပဳျခင္း 
ရွိမရွိ ႏွင့္ အတင္းအၾကပ္ေနရာခ်ထားျခင္း ရွိမရွိ ဆန္းစစ္ျခင္း 
ႏွင့္ အေရးအၾကီးဆံုးအေနျဖင့္ စုစုေပါင္းသက္ေရာက္မႈ 
ဆန္းစစ္ျခင္းအပါအ၀င္ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကို အမ်ား 
ျပည္သူသိရွိေအာင္ ျဖန္႔ေ၀ရာတြင္လည္း လိုအပ္ခ်က္မ်ား 

ရွိေနျခင္းပင္ျဖစ္သည္။ STC က  အၾကမ္းဖ်ဥ္းသုေတသနေတြ႕ 
ရွိခ်က္မ်ားကို တံု႔ျပန္ေသာအားျဖင့္ ဇီ၀မ်ိဳးျပားမႈလုပ္ေဆာင္မႈ
အစီအစဥ္အား အစိုးရက သေဘာတူညီသည္ႏွင့္တစ္ျပိဳင္နက္ 
ထုတ္ျပန္ရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း သတိျပဳခဲ့ၾကသည္။ 

ပိုမိုအားေကာင္းေသာ ေဆြးေႏြးမႈျဖစ္စဥ္မရွိပံု ေပၚေန 
ျခင္းသည္ ရင္းႏီွးျမွဳပ္ႏွံမႈခြင့္ျပဳျပီး ၇ ခုအၾကာ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ 
ေဖေဖာ္၀ါရီလအထိ IFC က STC အား ပါ၀င္ပတ္သက္ 
သူမ်ားႏွင့္ ေစ့စပ္ညွိႏႈိုင္းေရးအစီအစဥ္ကို ေရးဆြဲေစခဲ့ျခင္း 
မရွိေသာ ေၾကာင့္ တစ္စိ္တ္တစ္ပိုင္းျဖစ္ႏိုင္မည္ဟု ယူဆရ 
သည္။ ဤကဲ့သုိ႔ ေနွာင့္ေႏွးမႈမ်ားရွိေသာ္လည္း သုေတသန 
အဖြဲ႕သည္ စီမံခ်က္အေကာင္အထည္ေဖာ္ျပီး ၆ လအၾကာတြင္ 
အမ်ားျပည္သူသိရွိေအာင္ ထုတ္ျပန္ေၾကျငာထားျခင္းမရွိသည့္ 
ပါ၀င္ပတ္သက္သူမ်ားႏွင့္ ေစ့စပ္ညိွႏႈိုင္းေရးအစီအစဥ္မွာ စီမံခ်က္ 
အဆင့္တြင္ သိသာထင္ရွားေသာ အားနည္းခ်က္မ်ားရွိေနသည္ကို 
ေတြ႕ရသည္။ ေဒသခံျပည္သူမ်ားကလည္း ကုမၸဏီႏွင့္ ေစ့စပ္ 
ညွိႏႈိုင္းရန္ အခြင့္အေရးနည္းပါးေနေၾကာင္း တင္ျပထားခဲ့သည္။ 
(နစ္နာမႈယႏၱရားကို ေအာက္တြင္ၾကည့္ပါ။)

က်ယ္ျပန္႔ေသာလူထုကူညီေစာင့္ေရွာက္မႈ ဆုံးျဖတ္ခ်က္

ပံုမွန္သတင္းအခ်က္အလက္ျဖန္႕ေ၀ျခင္းႏွင့္ ေဆြးေႏြးျခင္းတို႔အျပင္ 
STC ကဲ့သို႔ေသာ အုပ္စု (A) အဆင့္၀င္စီမံခ်က္မ်ိဳးအတြက္ IFC 
၏ မိတ္ဖက္ကုမၸဏီတစ္ခုအေနျဖင့္ အသိေပးေဆြးေႏြးျခင္းႏွင့္ 
ပါ၀င္ျခင္း (ICP) ျဖစ္စဥ္ကို လုပ္ေဆာင္ရမည္ျဖစ္သည္။ ၎ျဖစ္စဥ္မွာ 
အျမင္မ်ား၊ သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားကို အတြင္းက်က် 
အေသးစိတ္ဖလွယ္ျခင္းျဖစ္ျပီး စနစ္တက်စုစည္းစီစဥ္ထားေသာ 
ေဆြးေႏြးမႈျဖစ္္ကာ ထိခုိုက္ခံ ေဒသခံျပည္သူမ်ား၏ ၎တို႔ကို 
တိုက္ရိုက္သက္ေရာက္ႏိုင္သည့္ ကိစၥရပ္မ်ားအေပၚအျမင္မ်ား 
ဥပမာ အႏၱရာယ္ေလ်ာ့ပါးေရးလုပ္ေဆာင္မႈမ်ား၊ ဖြံ႕ျဖိဳးတိုးတက္မႈ 
အက်ိဳးခံစားခြင့္မ်ားႏွင့္ အခြင့္အလမ္းမ်ားမွ်ေ၀ျခင္း၊ အေကာင္ 
အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္ရာတြင္ ေတြ႕ၾကံဳရမည့္ ျပသနာ 
မ်ားကို မွ်ေ၀ျခင္းတို႔ကို ဆံုးျဖတ္ခ်က္ခ်ျခင္းျဖစ္စဥ္တြင္ 

၆



ထည့္သြင္းစဥ္းစားျခင္းျဖစ္သာည္။ IFC အေနျဖင့္ အုပ္စုအဆင့္ 
(A) ကုမၸဏီမ်ားတြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈမျပဳခင္ ICP အေနျဖင့္ 
စီမံခ်က္အတြက္ က်ယ္ျပန္႔ေသာ လူထုကူညီေစာင့္ေရွာက္မႈ 
ျပဳလုပ္ေၾကာင္း ေသခ်ာေအာင္ ေလ့လာဆန္းစစ္ရန္ လိုအပ္သည္။ 
IFC ၏ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္အရ က်ယ္ျပန္႔ေသာ လူထု 
ကူညီေစာင့္ေရွာက္မႈ (BCS) ဆိုသည္မွာ အဆိုတင္သြင္းေသာ 
စီးပြားေရးလုပ္ငန္း၏ ပံ့ပိုးမႈျဖင့္ ထိခိုက္ခံျပည္သူတစ္ဦးခ်င္းစီက 
ျဖစ္ေစ၊ ကိုယ္စားလွယ္မ်ားကျဖစ္ေစ ေဖာ္ျပလာေသာ ၎တို႔၏ 
တင္ျပခ်က္မ်ားစုစည္းမႈျဖစ္သည္။ စီမံခ်က္သက္တမ္းတစ္ေလွ်ာက္
လံုးတြင္ BCS ကို ထိန္းသိမ္းလုပ္ေဆာင္သြားသင့္သည္။ 

ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈမတိုင္မီ BCS ရွိရန္လိုအပ္သည္ဟု IFC က 
ဆိုထားေသာ္လည္း IFC က STC တြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံရန္ ခြင့္ျပဳခ်က္ခ်ျပီး 
တစ္ႏွစ္ေက်ာ္အထိ BCS ဆံုးျဖတ္ခ်က္ကို ဆိုင္းငံ့ထားဆဲျဖစ္သည္။ 
ထုိ႔ေၾကာင့္ IFC ၏ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ လူမႈေရးဆုိင္ရာျပန္လည္
သံုးသပ္မႈတြင္ ESIA ႏွင့္ IFC ၏ ကြင္းဆင္းေလ့လာမႈကာလအတြင္း 
ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးခဲ့ေသာ ေဒသခံျပည္သူမ်ားက စီမံခ်က္အေပၚ 
အျပဳသေဘာေဆာင္ေသာ သေဘာထားအျမင္မ်ားေဖာ္ျပ 
ၾကျပီး စီမံခ်က္မွာ ေဒသဖြံ႕ျဖိဳးေရးအတြက္ အေရးပါသည္ဟု 
ေျပာၾကေၾကာင္း ရည္ညႊန္းထားသည့္အခ်က္မွအပ IFC က 
စီမံခ်က္တြင္ BCS ပါ၀င္သည္ဟု အခိုင္အမာေျပာရန္ သတင္းအ
ခ်က္အလက္မ်ားအကန္႔အသတ္ရွိေနသည္။ သုေတသနအဖြဲ႕ႏွင့္ 
ေတြ႕ဆံုေဆြးေႏြးခဲ့ေသာ ေဒသခံျပည္သူမ်ားသည္ IFC ၏ 
စီမံခ်က္မ်ားတြင္ BCS ပါ၀င္ရမည္ဟုေသာ လိုအပ္ခ်က္ကို 
ေကာင္းစြာမသိၾကေပ။ ၎တို႔အေနျဖင့္ ၎တို႔အား စီမံခ်က္ကို 
ပံ့ပိုးကူညီေစသည္ဟု ခံစားရျခင္းမရွိပါ။ ထို႔ေၾကာင့္ IFC က 
အဆိုပါဆံုးျဖတ္ခ်က္ကို ခ်မွတ္ထားသည္ဟု သုေတသနအဖြဲ႔ထံမွ 
သိရေသာအခါ အံ့ၾသတၾကီးျဖစ္ၾကသည္။ ေဆြးေႏြးမႈတြင္ 
ပါ၀င္ခဲ့ေသာ ေဒသခံျပည္သူအေရအတြက္မွာ နည္းလင့္ကစား 
ရြာသားမ်ားအား စီမံခ်က္၏ သက္ေရာက္မႈမ်ား အေၾကာင္း 
သတင္းအခ်က္အလက္ေပးရာတြင္ အကန္႔အသတ္ရွိျခင္းႏွင့္ 
ထိခိုက္ခံရြာမ်ားအား အက်ိဳးခံစားခြင့္အနည္းငယ္သာ ေပးျခင္း 
တို႔ကို ၾကည့္ျခင္းျဖင့္ IFC ၏ BCS ဆံုးျဖတ္ခ်က္အေပၚ 
နားလည္ရန္ခက္ခဲေပသည္။ 

ျပည္သူလူထုအက်ိဳးခံစားခြင့္မ်ား 

ကုမၸဏီအေနျဖင့္ ေဒသႏွစ္ခုလံုးရွိ ရြာမ်ားကို မီီးစက္၊ 
ေလာင္စာ၊ အိမ္သာႏွင့္ အေသးစားေရသန္႔စက္ စသျဖင့္ 
အခ်ိဳ႕ေသာေထာက္ပံ့မႈမ်ား ေပးခဲ့ျပီးျဖစ္သည္။ ျဖစ္စဥ္တစ္ခုတြင္ 
ERM အစည္းအေ၀းျပီးျပီးခ်င္းမွာပင္ ထိုရပ္ရြာကို မီးစက္တစ္လံုး 
ေပးခဲ့သည္။ အစည္းအေ၀းတက္ခဲ့ေသာ ရြာသားတစ္ေယာက္၏ 
အဆိုအရ အဆုိပါအစည္းအေ၀းခန္းထဲတြင္ ကုမၸဏီအၾကီးအကဲ
မ်ားရွိေနေသာေၾကာင့္ ရြာသားမ်ား ရဲရဲတင္းတင္းစကားမေျပာႏိုင္
ခဲ့ၾကဟု ဆိုသည္။ ဤျဖစ္ရပ္ကို ၾကည့္လွ်င္ျပင္ပဖိအား သို႔မဟုတ္ 
ေငြေၾကးအင္အားႏွင့္ သိမ္းသြင္းမႈမရွိရ ဟူေသာ IFC ၏ ICP 
လိုအပ္ခ်က္မ်ားထဲမွတစ္ခုႏွင့္ မကိုက္ညီေၾကာင္း ေတြ႕ရသည္။ 
STC အေနျဖင့္ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီးေက်းရြာမ်ားတြင္ စာသင္ 
ေက်ာင္းမ်ားေဆာက္လုပ္ေပးျခင္းႏွင့္ ၀န္ထမ္းလစာမ်ားေထာက္
ပံ့ေပးျခင္းတို႔ ျပဳလုပ္ခဲ့ေၾကာင္း အစီအရင္ခံတင္ျပထားသည္။ 

သုေတသနအဖြဲ႔သည္ ကုမၸဏီက က်န္းမာေရးေစာင့္ေရွာက္မႈေပးရာ 
ကုတင္တစ္လံုး၊ ထိုင္ခံု၊ စားပြဲ၊ လက္ေဆးကန္ႏွင့္ ဘီရို ရွိေသာ ကုမၸ
ဏီ၏သတင္းအခ်က္အလက္ဌာနကိုသြားေရာက္ ေလ့လာခဲ့သည္။ 
ရြာသားမ်ားအဆိုအရ STC က ခန္႔ထားေသာဆရာ၀န္မွာ 

တစ္လႏွစ္ၾကိမ္သာ ေဆးခန္းလာထိုင္သည္ဟု သိရသည္။ 
ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္နီးေသာ ရပ္ရြာမ ရြာသားမ်ားကလည္း 
တစ္လႏွစ္ၾကိမ္သာ ဆရာ၀န္လာေၾကာင္း သုေတသနအဖြဲ႕ကို 
ေျပာသည္။ ကုမၸဏီက ခန္႔ထားသည့္ ဆရာ၀န္သည္ 
ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းအနီးရွိ ေက်းရြာမ်ားကို တစ္လတစ္ၾကိမ္ 
က်န္းမာေရး ေစာင့္ေရွာက္မႈေပးသည္ဟု တင္ျပသည္။ 

ေသာက္ေရတြင္း၊ လမ္းျပင္ျခင္း စသည့္ ရပ္ရြာမွ ကုမၸဏီသို႔ 
အျခားေတာင္းဆိုသည္မ်ားကိုမူ ယခုထိ ျပန္လည္ေျဖၾကားျခင္း၊ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္ရြက္ေပးျခင္းမရွိေသးေပ။ ဘိလပ္ေျမ 
စက္ရံုအနီးရွိ ေဒသခံရြာသားမ်ားအဆိုအရ ကုမၸဏီသည္ ရပ္ရြာေန 
ျပည္သူမ်ားေတာင္းဆိုသမွ်ကို ေဆာင္ရြက္ေပးမည္ဟု ကနဦးတြင္ 
ကတိက၀တ္ျပဳထားေသာ္လည္း တစ္ျမန္ႏွစ္တြင္ IFC က ရင္းႏွီး 
ျမွဳပ္ႏွံမႈကို ခြင့္ျပဳျပီးကတည္းက ေတာင္းဆိုခ်က္မ်ားကို အေရး 
တယူေဆာင္ရြက္ေပးျခင္းမရွိေတာ့ေပ။  

စီမံခ်က္အေနျဖင့္ စက္ရံုလည္ပတ္မႈ အထြတ္အထိပ္ေရာက္ခ်ိန္ 
တြင္ အလုပ္သမားေပါင္း ၁၀၀၀ ကို ခန္႔အပ္မည္ဟု IFC က 
အခိုင္အမာေျပာထားေသာ္လည္း စီမံခ်က္သည္ ထိခိုက္ခံ 
ျပည္သူမ်ားအား ေပးႏိုင္ေသာ အလုပ္အကိုင္ အခြင့္အလမ္းမွာ 
အလြန္ပင္နည္းပါးလွသည္။ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီး တြင္ ကုမၸဏီက 
အလုပ္ေပးထားေသာအေရအတြက္မွာ ႏွစ္ရြာေပါင္းလွ်င္ပင္ ၁၁ ဦး 
မေက်ာ္ႏုိငဟု္ ရြာသားမ်ားက ခန္႔မနွ္းၾကသည။္ ေဒသခံျပညသ္မူ်ားက 
၎တို႔သည္ အလုပ္အကိုင္အတြက္ ပညာအရည္အခ်င္းမျပည့္မီဟု 
ဆိုၾကသည္။ သုေတသနအၾကမ္းဖ်ဥ္း ေတြ႕ရွိခ်က္မ်ားကို 
တံု႔ျပန္ေသာအေနျဖင့္ STC က ေဒသခံျပည္သူမ်ားသည္ ၀င္ေငြ 
ပိုရျပီး အလြတ္တမ္းလူေနမႈပံုစံကို ေပးစြမ္းႏို္င္သည့္ လြတ္လပ္ 
ေသာစီးပြားေရးလုပ္ငန္းမ်ားကိုသာ လုပ္ရန္အားသန္ၾကသည္ဟု 
ရွင္းျပထားသည္။ IFC က ေပးေသာ သတင္းအခ်က္အလက္အရ 
ကုမၸဏီတြင္ခန္႔ထားေသာ အလုပ္သမားအမ်ားစုမွာ တရုတ္ 
လူမ်ိဳးမ်ားျဖစ္သည္ဟု သိရွိရသည္။ ကုမၸဏီကမူ တည္ေဆာက္ 
ဆဲကာလတြင္ ႏိုင္ငံျခားသားအလုပ္သမားေပါင္း ၂၅၀ ႏွင့္ ႏိုင္ငံသား 
အလုပ္သမားေပါင္း ၄၀၀ ခန္႕ထားသည္ဟု တံု႔ျပန္ ထားသည္။  

သုေတသနအဖြဲ႕သည္ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီးတြင္ စာခ်ဳပ္ 
ႏွင့္မဟုတ္ပဲ ေန႔တြက္ေပးစနစ္ျဖင့္ ခန္႔ထားသည့္ က်ပန္း 
အလုပ္သမားတစ္ဖြဲ႕အား စကားေျပာၾကည့္ခဲ့သည္။ ၎တို႔သည္ 
ႏိုင္ငံတစ္၀ွမ္းမွ လာၾကျခင္းျဖစ္ျပီး စာခ်ဳပ္ႏွင့္ခန္႕ထားေသာ 
အလုပ္သမားမ်ားကဲ့သို႔ ေနစရာအတည္တက်မရွိပဲ ယာယီ 
ေနထိုင္ရန္ ေဒသခံလယ္သမားမ်ားဆီမွ ေျမငွားၾကရျခင္းျဖစ္သည္။ 
ကုမၸဏီက ၎တို႔အား ေရႊ႕ေျပာင္းရန္ ပံုမွန္ဖိအားေပးသည္။ 
သုေတသနအဖြဲ႕ႏွင့္ စကားေျပာခဲ့သည့္ လူမ်ားဆိုလွ်င္ 
၆ ၾကိမ္တိုင္ေနရာ ေျပာင္းေရႊ႕ခဲ့ျပီးျဖစ္ျပီး လကုန္တြင္ 
လမ္းမၾကီးမွ ေ၀းရာတစ္ေနရာသို႔ ေျပာင္းေရႊ႕ရန္ ကုမၸဏီက 
ေျပာထားျပီးျဖစ္ေၾကာင္းသိရသည္။ STC က သင့္ေလွ်ာ္ေသာ 
အတည္တက် ေနထိုင္ရာေပးရန္ ရြာေခါင္းေဆာင္မ်ားႏွင့္ 
သေဘာတူညီျပီးျဖစ္ေၾကာင္း အစီရင္ခံတင္ျပထားေသာ္လည္း 
သုေတသနအဖြဲ႕ႏွင့္ ေတြ႕ဆုံခဲ့ေသာ အလုပ္သမားမ်ားက 
ထိုအစီအစဥ္အေၾကာင္း မသိဟု ဆိုထားသည္။ ကုမၸဏီက 
၎တို႔ေျပာင္းေရႊ႕ရာတြင္ ကုန္က်စရိတ္အေပၚ နစ္နာေၾကး 
မေပးေခ်။ တစ္ေန႔လွ်င္ အေမရိကန္ေဒၚလာ ၃ ေဒၚလာမွ်သာ 
၀င္ေငြရွိေသာ အဆုိပါအလုပ္သမားမ်ားသည္ ေျမငွားခ၊ 
လွ်ပ္စစ္မီးႏွင့္ ေသာက္ေရ အစရွိသည့္ ေနထိုင္မႈစရိတ္မ်ားအတြက္ 
၎တို႔ကိုယ္တိုင္ေပးရသည္။ လုပ္ငန္းခြင္တြင္ မျဖစ္မေန 
၀တ္ဆင္ရသည့္ ကိရိယာအတြက္လည္း ၎တို႔က ပိုက္ဆံ 
ေပးရသည္။ 

၇



သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ ေျမယာျပသနာမ်ား
တိုင္းေဒသၾကီးႏွစ္ခုလံုးရွိ ေဒသခံျပည္သူမ်ားသည္ ၎တို႔၏ 
ေသာက္သံုးေရအေပၚ စီမံခ်က္၏သက္ေရာက္မႈမ်ားအတြက္ 
စိုးရိမ္ပူပန္လွ်က္ရွိသည္။ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီး ရြာႏွစ္ရြာ 
လံုး ရွိ ေဒသခံျပည္သူမ်ားအေနျဖင့္ ကုမၸဏီက ၎တို႔၏ 
စက္မႈလုပ္ငန္းသံုးအတြက္ ဆည္ႏွင့္ တမံတစ္ခု တည္ေဆာက္ 
ေနျခင္းေၾကာင့္ အထူးသျဖင့္ ေႏြရာသီတြင္ အနီးအနား 
ရွိ ျမစ္ႏွစ္စင္းလံုးတြင္ ေရရွားပါးလာေၾကာင္း ဆိုၾကသည္။ 
၎တို႔သည္ ရြာမွာ ဘိလပ္ေျမစက္ရံု၏ ေရစုန္ပိုင္းတြင္ 
တည့္တည့္ရွိေနျခင္းေၾကာင့္ ေရအရည္အေသြးအေပၚလည္း 
စိုးရိမ္ေနၾကသည္။ ထိုရြာရွိ ေဒသခံျပည္သူမ်ားက STC စတင္ 
လည္ပတ္ခ်ိန္ကတည္းက ျမစ္ထဲေရခ်ိဳးအျပီးတြင္ အေရျပား 
ယားယံဖုမ်ားခံစားရေၾကာင္း တင္ျပၾကသည္။ သို႔ေသာ္ ကုမၸဏီကမူ 
ထိုျပသနာမ်ားမွာ ၎တို႔၏ စက္ရုံေၾကာင့္ မဟုတ္ပဲ ရြာသားမ်ား၏ 
တစ္ကိုယ္ရည္သန္ ႔ရွင္းေရးျပသနာမ်ားေၾကာင့္သာျဖစ္ေၾကာင္း 
ဆုိသည္။ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ေ၀းေသာရြာသားမ်ားအေနျဖင့္ ေဒ
သတြင္းအျခားဘိလပ္ေျမစက္ရံုမ်ားႏွင့္ အနီးရွိေရႊတြင္းတို႔ေၾကာင့္ 
ေရအရည္အေသြးေပၚ သက္ေရာက္မႈမ်ားရွိျပီး ေရအရည္အေသြး 

ပ်က္စီးေစမည္ဟု သံသယရွိၾကသည္။ 

ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ အနီးဆုံးရြာကမူ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုမွ 
ထြက္ေသာ ဖုန္ႏွင့္ ျပာေၾကာင့္ ၎တို႔ဆိုလာျပားမ်ားေပၚ 
တင္က်န္ျပီး ရြာသားမ်ား၏ သီးႏွံမ်ားကို ပ်က္စီးေစေၾကာင္း 
၎တုိ႔ ေတြ႕ၾကံဳခံစားရသည္ကုိတင္ျပသည္။ ယခုဆိုလွ်င္ 
ရြာသားမ်ားသည္ အသီးအရြက္မ်ားကို ၀ယ္စားရေသာ 
ေၾကာင့္ အဆုိပါသက္ေရာက္မႈသည္ မိသားစုစီးပြားေရးအေပၚ 
တိုက္ရိုက္သက္ေရာက္မႈ ျဖစ္ေစသည္။ သုေတသန အၾကမ္း 
ဖ်ဥ္း ေတြ႕ရွိခ်က္မ်ားကို တံု႔ျပန္ေသာအေနျဖင့္ STC က 
၎တို႔အေနျဖင့္ ေလထုေစာင့္ၾကည့္ေလ့လာျခင္းအစီအစဥ္ကို 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ျပီးျဖစ္ရာ ထပ္ေဆာင္းလုပ္ေဆာင္မႈမ်ား လို
အပ္လွ်င္ျပဳလုပ္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း အစီရင္ခံခဲ့သည္။ 

ဘိလပ္ေျမစက္ရံုအနီးရွိေဒသခံျပည္သူမ်ားက ပထမဆံုးဓာတ္
အားလိုင္းတည္ေဆာက္စဥ္က ေျမယာႏွင့္ သီးႏွံဆံုးရႈံုးမႈမ်ားကို 
ယခုထိ ေကာင္းစြာေျဖရွင္းေပးျခင္း မရွိေသးဟု ဆိုသည္။ 
တခ်ိဳ႕ေသာကိစၥမ်ားကို IFC ၏ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈမတိုင္မီကပင္ 
ေျဖရွင္းျပီးျဖစ္ေသာ္လည္း စက္ရံုကို ေထာက္ပံ့သည့္ ပထမ 
ဓာတ္အားလိုင္း တည္ေဆာက္မႈေၾကာင့္ ျဖစ္ေပၚလာေသာ 

၈



ေျမယာပိုင္ဆိုင္မႈျပသနာကိုမူ ယခုတိုင္မေျဖရွင္းႏိုင္ပဲ က်န္ရွိေန 
သည္။ ေနာက္ထပ္တိုင္ၾကားခ်က္မ်ားအေနျဖင့္ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ 
ေႏြရာသီတြင္ ဓာတ္အားလိုင္းအသစ္ တည္ေဆာက္ေနစဥ္ 
နစ္နာေၾကးေပးသည့္စနစ္မွာ တစ္သမတ္တည္းမရွိပဲ ထိခိုက္ 
နစ္နာမႈ အတူတူခ်င္းတြင္ အခ်ိဳ႕မွာ နစ္နာေၾကးပိုရသည္မ်ား 
ရွိခဲ့ေၾကာင္း သိရသည္။ IFC က ေပးသည့္ သတင္းအရ 
ဓာတ္အားလိုင္းအသစ္မွာ ပထမဓာတ္အားလိုင္းသြားသည့္ 
လမ္းေၾကာင္းအတိုင္း ယခင္ေျမကိုသာ အသံုးျပဳခဲ့ျခင္းျဖစ္ျပီး 
အသစ္သစ္ေသာတိုင္ၾကားမႈမ်ားမွာ သီးႏွံဆံုးရႈံုးမႈျပသနာမ်ား 
ျဖစ္ကာ ေျမယာျပသနာမွာ အျခားအေၾကာင္းအရာျဖစ္ေၾကာင္း 
ေဖာ္ျပထားသည္။ 

ေက်ာက္မီးေသြးတြင္းေဒသတြင္ ရြာသားမ်ားက ေရ၊ ဇီ၀ မ်ိဳး 
ျပားမႈႏွင့္ ရာသီဥတုအေပၚ သက္ေရာက္မႈမ်ားႏွင့္ ပတ္သက္ 
ျပီး စိုးရိမ္ၾကသည္။ ရြာသားမ်ားက ေဒသတြင္း ေက်ာက္ 
မီးေသြးတြင္း တစ္ဒါဇင္သာ အနည္းဆံုးလည္ပတ္လွ်င္ ေဒသ 
တြင္းအပူခ်ိန္ျမင့္တက္လာသည္ဟု ဆိုသည္။  ေက်ာက္မီးေသြး 
တြင္းမ်ားသို႔ လမ္းေဖာက္ျခင္းေၾကာင့္ သစ္ေတာျပဳန္းတီးမႈ ျမင့္တက္ 
ျခင္းလည္း ျဖစ္ေၾကာင္းဆိုၾကသည္။ သုေတသနအဖြဲ႕သည္ 
ေက်ာက္မီးေသြးတင္ သေဘၤာမ်ား အဖံုးအကာမပါပဲ ျမစ္ေၾကာင္း 
တစ္ေလွ်ာက္ ခုတ္ေမာင္းေနသည္ကို ေတြ႕ရွိခဲ့သည္။ ထို႔အတူ 
ျမစ္ကမ္းပါး ေပၚတြင္ရွိေနေသာ ေက်ာက္မီးေသြးတင္ ေနရာမ်ားတြင္ 
စြန္႔ပစ္ေရမ်ားကို ကာကြယ္ရန္ေက်ာက္မီးေသြးႏွင့္ ေျမဆီလႊာၾကား 
အတားအဆီးမရွိသည္ကို သုေတသနအဖြဲ႕က ေတြ႕ခဲ့ၾကသည္။ 
STC က စီးဆင္းေရေျပာင္းလဲေသာကန္မ်ားႏွင့္ သိုေလွာင္ကန္ 
မ်ားရွိသည္ဟုဆိုေသာ္လည္း သုေတသနအဖြဲ႔အေနျဖင့္ မေတြ႕ခဲ့ 
ေပ။ ကုမၸဏီ၏ ေက်ာက္မီးေသြးတင္ေနရာအသစ္သည္ ဖြံ႕ျဖိဳးမႈ 
နည္းပါးပံုေပၚသည့္ ရြာတစ္ရြာအနီးတြင္ျဖစ္ျပီး မည္သည့္အခ်ိန္ 
တြင္ စတင္အသံုးျပဳလည္ပတ္မည့္အေၾကာင္း ရြာသားမ်ားကို 
အသိေပးထားျခင္းမရွိေပ။ ကုမၸဏီက ထိန္းသိမ္းျပီး အျခား 
သတၱဳတြင္းမ်ားကလည္းအသံုးျပဳေသာ ကုမၸဏီသတၱဳတြင္းသို႔ 
အ၀င္လမ္းတြင္ ျမစ္ႏွင့္မေ၀းေသာေနရာ၌ ေက်ာက္မီးေသြးမ်ား 
ေတာင္ပံုရာပံုကို သုေတသနအဖြဲ႕က ေတြ႕ရွိခဲ့သည္။ သုေတသန 
အဖြဲ႕အေနျဖင့္ ယိုဖိတ္စီးဆင္းေရမ်ား ျမစ္ထဲစီး၀င္ျခင္းမွ ကာကြယ္ 
ထားသည့္ အတားအဆီးျပဳလုပ္မႈမ်ား မေတြ႕ရွိခဲ့ေပ။ STC ကမူ 
အဆိုပါေက်ာက္မီးေသြးပံုၾကီးမွာ ၎တို႔၏ လုပ္ငန္းမ်ားနွင့္ 
ပတ္သက္မႈမရွိေၾကာင္း အခိုင္အမာဆိုထားသည္။ 

ဤသက္ေရာက္မႈမ်ား ျဖစ္ေပၚေနခ်ိန္တြင္ ရြာသားမ်ားက စက္ 
ရံုႏွင့္သတၱဳတြင္း စီမံခ်က္တိုးခ်ဲ႕ျခင္းႏွင့္ ပတ္သက္ျပီး အၾကီး 
အက်ယ္စိုးရိမ္ပူပန္ေနၾကသည္။ အဘယ္ေၾကာင့္ဆိုေသာ္ အဆိုပါ 
စီမံခ်က္မ်ားေၾကာင့္ ၎တို႔ေတြ႕ၾကံဳခံစားေနရေသာ သက္ေရာက္မႈ 
မ်ား ပိုမိုဆိုးရြားလာမည္ဟု ယံုၾကည္ေသာေၾကာင့္ျဖစ္သည္။ 

နစ္နာမႈယႏၱရား
IFCအေနျဖင့္ ၎၏မိတ္ဖက္ကုမၸဏီမ်ားအား စီမံခ်က္၏ 
အႏၱရာယ္ရွိေသာ  သက္ေရာက္မႈမ်ားႏွင့္အညီ နစ္နာမႈ ယႏၱရား 
တည္ေထာင္ေစရန္ႏွင့္ ပါ၀င္ပတ္သက္သူ ေစ့စပ္ညွိႏႈိုင္းမႈျဖစ္စဥ္မွ 
တစ္ဆင့္ ထိခိုက္ခံ ေဒသခံျပည္သူမ်ားအား အသိေပးထားခိုင္းရန္ 
လိုအပ္သည္။ သုေတသနအဖြဲ႕ေတြ႕ဆံုခဲ့ေသာ ေဒသႏွစ္ခုလံုးရွိ 
ရြာသားမ်ားသည္ နစ္နာမႈမ်ားကိုေျဖရွင္းရန္ ကုမၸဏီ၏ လုပ္ထံုး 
လုပ္နည္းမ်ားအေၾကာင္း မသိရွိၾကေပ။ 

ကနဦးတြင္ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုရွိရာေဒသတြင္ မေက်နပ္ခ်က္မ်ား၊ 
တိုင္ၾကားခ်က္မ်ားႏွင့္ပတ္သက္ျပီး ကုမၸဏီႏွင့္ ညွိႏႈိုင္းေျဖရွင္းရန္ 

ေက်းရြာေကာ္မတီ ဖြဲ႕စည္းထားခဲ့သည္။ ဘိလပ္ေျမစက္ရံုသို႔ 
ဓာတ္အားလိုင္းအသစ္ တည္ေဆာက္ျခင္းေၾကာင့္ ျဖစ္ေသာ 
သီးႏွံဆံုးရႈံးမႈႏွင့္ပတ္သက္သည့္ တိုင္ၾကားခ်က္တစ္ခုကို ေျဖရွင္း 
ရာတြင္ ေကာ္မတီပါ၀င္ခဲ့သည္။ သို႔ေသာ္ အဆိုပါ တိုင္ၾကားမႈ 
ျပီးကတည္းက ကုမၸဏီက ေက်းရြာေကာ္မတီႏွင့္ ေစ့စပ္ညွိႏႈိုင္းမႈကို 
ရပ္ခဲ့သည္။ မူလဓာတ္အားလုိင္းေၾကာင့္ ဆံုးရႈံုးမႈအတြက္ 
နစ္နာေၾကးေပးရန္ႏွင့္ ပတ္သက္ေသာ ဒုတိယ တိုင္ၾကားမႈကိုမူ 
ဥပေဒေဘာင္အတြင္းမွ မဟုတ္သျဖင့္ ကုမၸဏီက ေျဖရွင္းရန္ 
ျငင္းဆိုုခဲ့သည္။ 

သုေတသနအဖြဲ႕သည္ ကုမၸဏီ၏ သတင္းအခ်က္အလက္ 
ဌာနနံရံတြင္ အၾကံျပဳခ်က္ပံုးတစ္ခုကို ေတြ႕ခဲ့သည္။ သတင္း 
အခ်က္အလက္ဌာနမွ ၀န္ထမ္းေရာ ေဒသခံျပည္သူလူထုကပါ 
အဆိုပါပံုးထဲမွစာမ်ား ကုမၸဏီသို႔ ပို႔ျပီးေနာက္ မည္ကဲ့သို႔ 
ဆက္ျဖစ္သည္ကို ရွင္းမျပႏိုင္ၾကေပ။ တိုင္ၾကားခ်က္မ်ားကို တင္ျပ 
ပံု သုိ႔မဟုတ္ နစ္နာမႈမ်ားကို ကုိင္တြယ္ေျဖရွင္းသည့္ လုပ္ထံုး 
လုပ္နည္းမ်ားကို သတင္းအခ်က္အလက္ဌာနတြင္ ေရးသား 
ေဖာ္ျပထားျခင္းမရွိေပ။ သုေတသန အၾကမ္းဖ်ဥ္းေတြ႕ရွိခ်က္ 
မ်ားကို တံု႔ျပန္ေသာအေနျဖင့္ STC က တိုင္ၾကားခ်က္မ်ားကို 
တင္ျပပံုႏွင့္ တုိင္ၾကားခ်က္မ်ားကို ကိုင္တြယ္ေျဖရွင္းပံုတို႔ႏွင့္ 
ပတ္သက္ျပီး ထပ္ေဆာင္းသတင္းအခ်က္အလက္မ်ားရရွိေအာင္ 
ျပဳလုပ္မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာခဲ့သည္။ 

AIIB သည္ စီမံခ်က္ထိခိုက္ခံျပည္သူမ်ားယႏၱရား (PPM) ကို 
စတင္တည္ေထာင္ေနဆဲ ျဖစ္ေသာ္လည္း ရွိႏွင့္ျပီး မူၾကမ္းမ်ားအရ 
အျခားေသာ ဘက္ေပါင္းစံုပါ၀င္ေသာ ဖြံ႕ျဖိဳးေရးဘဏ္ (MDB) မ်ား၏ 
ရန္ပံုေငြတစ္စိတ္တစ္ပိုင္းေထာက္ပံ့မႈရရွိေသာ စီမံခ်က္မ်ားတြင္ 
၎ဘဏ္မ်ား၏ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ လူမႈေရးမူ၀ါဒမ်ားကို 
သံုးမည္ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ ထိုစီမံခ်က္မ်ားမွ တိုင္ၾကားမႈမ်ားကို 
ထည့္သြင္းစဥ္းစားမည္မဟုတ္သျဖင့္ အဆိုပါယႏၱရားကို STC 
စီမံခ်က္တြင္ အသံုးျပဳမည္မဟုတ္ေပ။ ဤျဖစ္စဥ္တြင္ IFC ၏ 
စံခ်ိန္စံညႊန္းမ်ားကိုသာ အသံုးျပဳသည္ျဖစ္ရာ နစ္နာမႈမ်ားကို IFC 
၏ တာ၀န္ခံမႈယႏၱရားျဖစ္ေသာ လိုက္နာမႈအၾကံေပးအရာရွိ (CAO) 
ႏွင့္သာ ေျဖရွင္းမည္ျဖစ္သည္။ AIIB ၏ စီမံခ်က္ထိခိုက္ခံျပည္သူ
မ်ားယႏၱရား (PPM) ႏွင့္ ေျဖရွင္း၍မရေခ်။ မည္သည့္ရြာသားမွ CAO 
အေၾကာင္း ၾကားဖူးျခင္းမရွိၾကသက့ဲသို႔ တိုင္ၾကားခ်က္ကို မည္ကဲ့သို႔ 
အမႈဖြင့္ရသည္ကို္လည္း မသိၾကေခ်။ 

၉



နိဂံုးခ်ဳပ္ႏွင့္ အၾကံျပဳခ်က္မ်ား 
ဤျဖစ္စဥ္ေလ့လာမႈအေနျဖင့္ STC စီမံခ်က္တြင္ IFC မွတိုက္ရို
က္ရန္ပံုေငြေထာက္ပံ့ျခင္းႏွင့္ AIIB မွ တစ္ဆင့္ခံရန္ပံုေငြေထာက္
ပံ့ျခင္းတို႔၏ ပြင့္လင္းျမင္သာမႈရွိျခင္းႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ 
လူမႈေရးဆိုင္ရာ တာ၀န္ခံမႈအပိုင္းႏွစ္ခုလံုး၌ သိသာထင္ရွားေသာ
ကြက္လပ္မ်ားရွိေနေၾကာင္း သက္ေသအေထာက္အထားႏွင့္တကြ 
ျပသေနသည္။ ၎အေနျဖင့္ အထူးဂရုျပဳ စံုစမ္းစစ္ေဆးျခင္း 
ႏွင့္ အဖြဲ႕အစည္းဆိုင္ရာ မူ၀ါဒမ်ားတြင္ အျပစ္အနာအဆာ 
မ်ား၊ လိုအပ္ခ်က္မ်ား ရွိေနေၾကာင္း ျပသသည္။ STC ၏ 
ဘိလပ္ေျမစက္ရံုႏွင့္ ဆက္စပ္ေက်ာက္မီးေသြး တြင္းေၾကာင့္ 
ထိခိုက္ခံေဒသခံျပည္သူမ်ားက IFC ႏွင့္ AIIB အား ၎တို႔၏ ေစာင့္ 
ၾကည့္ေလ့လာေရးတာ၀န္တစ္စိတ္တစ္ပိုင္းအေနျဖင့္ ေဒသခံမ်ား၏
စိုးရိမ္ပူပန္မႈမ်ားကို လာေရာက္နားေထာင္ေပးရန္ေတာင္းဆိုလိုက္
သည္။ 

၂၀၁၈ ခုႏွစ္ ေအာက္တိုဘာအထိ စီမံခ်က္ႏွင့္ခ်ိတ္ဆက္လွ်က္ရွိေ
သာ လူမႈေရးႏွင့္ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ဆိုင္ရာ သိသာထင္ရွားသည့္ 
သက္ေရာက္မႈ ဆန္းစစ္ခ်က္မ်ားကို အမ်ားျပည္သူသိေအာင္ 
ထုတ္ျပန္ေၾကျငာျခင္းမရွိေသးျခင္းမွာ စိုးရိမ္စရာပင္ျဖစ္သည္။ 
ဤစီမံခ်က္မွာ အုပ္စု (A) အဆင့္ရွိစီမံခ်က္ျဖစ္ျပီး EAF က STC 
တြင္ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈမျပဳရေသးမီ လအနည္းငယ္ အၾကာတြင္ 
၀င္လာခဲ့ေသာ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ ဇူလုိင္လအတြင္း STC တြင္ IFC က 
ရင္းႏွီျမွဳပ္ႏွံမႈႏွင့္ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္ စက္တင္ဘာလတြင္ AIIB ဘုတ္အဖြဲ႕မွ 
EAF သုိ႔ ရင္းႏီွးျမွဳပ္ႏွံမႈႏွစ္ခုလံုးကို ခြင့္မျပဳမီအခ်ိန္ကတည္းက 
စိုးရိမ္စရာ အေျခအေနမ်ားကို ေပၚေပါက္ တင္ျပခဲ့ေသာ္လည္း 
ဤျဖစ္ရပ္ ျဖစ္ေပၚခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ 

အရပ္ဖက္လူမႈအဖြဲ႕အစည္းအေနျဖင့္ IFC ႏွင့္ AIIB ကို 
တာ၀န္ခံေစရာတြင္ ေဒသခံျပည္သူလူထုအေနျဖင့္ ၎တို႕ 
ဘ၀မ်ားကို ထိခုိက္ေစသည့္ စီမံခ်က္မ်ားကို မည္သူက ေငြေၾကး 
ေထာက္ပံ့မႈေပးေနသည့္အေၾကာင္း သိေစရန္ႏွင့္ စီစဥ္ထားေသာ 
စီမံခ်က္တိုးခ်ဲ႕ျခင္းေၾကာင့္ သက္ေရာက္မႈမ်ား အေၾကာင္း 
တိက်လံုေလာက္ေသာ သတင္းအခ်က္အလက္ေပးရန္ အလြန္ 
ပင္ အေရးၾကီးေပသည္။ STC စီမံခ်က္မ်ားႏွင့္ ပတ္သက္၍ 
အတည္ျပဳထားျခင္း မရွိေသးေသာ္လည္း ျပည္သူမ်ားအား 
အေထာက္အပံ့ေပးမည့္အေၾကာင္းကို ေသခ်ာစြာေျပာထားရန္ 
အေရးၾကီးေပသည္။ လက္ရွိ AIIB ႏွင့္ ကိစၥကဲ့သို႔ တြဲဖက္ရန္ပံုေငြ 
ေထာက္ပံ့မႈပါ၀င္သည့္ စီမံခ်က္မ်ိဳးအတြက္ အက်ံဳးမ၀င္ေသာ္လည္း  
ဘက္ေပါင္းစံုရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံသူမ်ားအေနျဖင့္လည္း အႏၱရာယ္ျဖစ္ႏိုင္ 
သည့္အေျခအေနမ်ားအတြက္ ကုစားရန္ေျဖရွင္းနည္းမ်ား ေပး 
ထားသင့္သည္။ တခါတရံ ဘ႑ာေရးၾကားခံအဖြဲ႔မ်ားမွတစ္ဆင့္ 
ေထာက္ပံ့ေသာစီမံခ်က္မ်ားတြင္ သတင္းအခ်က္အလက္မွ်ေ၀မႈႏွင့္ 
တာ၀န္ခံမႈကင္းမဲ့လွ်က္ရွိသည္ကို ေတြ႕ရသည္။ လံုေလာက္ေသာ
သတင္းအခ်က္အလက္မရရွိလွ်င္ ထိခိုက္ခံျပည္သူမ်ားအေနျဖင့္ 
အဆိုပါ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈမ်ိဳးတြင္ က်င့္သံုးရမည့္စံႏႈန္းႏွင့္ မူ၀ါဒမ်ားမွ 
အက်ိဳးေက်းဇူး ခံစားရႏိုင္ဖြယ္မရိွသျဖင့္ သတင္းအခ်က္အလက္ 
မွ်ေ၀မႈႏွင့္ တာ၀န္ခံမႈကင္းမဲ့ျခင္းကို ျပင္ရန္ လိုအပ္သည္။ 

တိုးခ်ဲ႕မႈျပီးစီးသည္ႏွင့္တစ္ျပိဳင္နက္ အျခားေသာစက္မႈလုပ္ငန္းမ်ား၊ 
သတၱဳတြင္းမ်ား အနီးအပါးမွာ ရွိလာမည္ျဖစ္ျပီး ေဒသခံ ျပည္သူ 
လူထုအေပၚ တိုက္ရိုက္သက္ေရာက္မႈမ်ား ပိုမိုရွိလာမည္ 
ျဖစ္ေသာ္လည္း သက္ေရာက္မႈမ်ားကို ထည့္သြင္းစဥ္းစားျခင္း 
မရွိေသးပံုေပၚေနျခင္းသည္ အဓိကစိုးရိမ္စရာတစ္ခုျဖစ္ေနသည္။ 
ရာသီဥတုေျပာင္းလဲမႈအတြက္ ျပီးျပည့္စံုေသာဆန္းစစ္မႈမရွိျခင္းမွာ
လည္း ထပ္တူစိုးရိမ္စရာတစ္ခုပင္ျဖစ္သည္။ 

IFC ႏွင့္ AIIB အေနျဖင့္ - 

• စီမံခ်က္ေနရာမ်ားရွိ စီမံခ်က္ခြဲမ်ားတြင္ ၎တို႔၏ ပါ၀င္မႈ 
ကို ထိခုိက္ခံ ေဒသခံျပည္သူမ်ားေရွ႕တြင္  လူသိရွင္ၾကား 
ရွင္းျပသင့္သည္။ 

• ဘ႑ာေရးၾကားခံအဖြဲ႔မ်ားမွတစ္ဆင့္ ေထာက္ပံ့ေသာ 
အႏၱရာယ္ ရွိသည့္စီမံခ်က္ခြဲ၏ အမည္၊ က႑ႏွင့္ တည္ေနရာကို 
ဘ႑ာေရး ၾကားခံအဖြဲ႔မ်ား၏ အင္တာနက္စာမ်က္ႏွာႏွင့္ 
မိတ္ဖက္ကုမၸဏီ၏ အင္တာနက္စာမ်က္ႏွာတြင္ ဖြင့္ဟေဖာ္ျပ 
ထားသင့္သည္။ 

• တိုက္ရိုက္ႏွင့္ တစ္ဆင့္ခံ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံမႈႏွစ္ခုလံုးအတြက္ မူ၀ါဒ 
အားလံုး၊ သဘာ၀ပတ္၀န္းက်င္ႏွင့္ လူမႈေရးဆိုင္ရာ စံခ်ိန္ 
စံညႊန္းမ်ား အပါအ၀င္ ဆီေလ်ာ္ေသာ က႑ဆိုင္ရာဗ်ဴဟာမ်ား၊ 
လမ္းညႊန္ခ်က္မ်ားႏွင့္အညီ လိုက္နာေဆာင္ရြက္သင့္သည္။ 

• မိတ္ဖက္ကုမၸဏီ၏ ေက်ာက္မီးေသြးႏွင့္ အျခားရုပ္ၾကြင္း 
ေလာင္စာမ်ားသံုးစြဲမႈကို ေထာက္လွမ္းစစ္ေဆးျပီး အသိေပး 
ေၾကျငာသင့္သည္။ 

• စြမ္းအင္ထုတ္လုပ္ျခင္း၊ စက္မႈလုပ္ငန္းအတြက္ သံုးစြဲျခင္းႏွင့္ 
ေက်ာက္မီးေသြးသတၱဳတြင္း တူးေဖာ္ျခင္းအပါအ၀င္ ေက်ာက္မီး 
ေသြးလုပ္ငန္းအတြက္ တိုက္ရိုက္ျဖစ္ေစ၊ တစ္ဆင့္ခံ ျဖစ္ေစ 
ေငြေၾကးေထာက္ပံ့ျခင္းကို တားျမစ္သင့္သည္။ 

• ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ ထုတ္လႊတ္မႈ ေလွ်ာ့ခ်ေရးအတြက္ 
အဖြဲ႕အစည္း ရည္မွန္းခ်က္တစ္ခု ခ်မွတ္ကာ စီမံခ်က္ႏွင့္ 
စီမံခ်က္ခြဲမ်ား အားလံုးအတြက္ ဖန္လံုအိမ္ဓာတ္ေငြ႕ 
ထုတ္လႊတ္မႈ ပမာဏကို တိုင္းတာ၍ အမ်ားျပည္သူသိေအာင္ 
အသိေပးေၾကျငာသင့္သည္။ 

• ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံျပီး တစ္ႏွစ္အတြင္း ပါရီရာသီဥတုသေဘာတူညီ 
ခ်က္ရွိ ရည္မွန္းခ်က္မ်ားႏွင့္အညီ  ကာဘြန္ထုတ္လႊတ္မႈေလွ်ာ့ခ် 
ႏိုင္ရန္ ရည္ရြယ္ေသာ ကာဘြန္ကင္းစင္ေရးအစီအစဥ္ ျပဳစု 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ရန္ ကတိက၀တ္ျပဳသည့္ မိတ္ဖက္ 
ကုမၸဏီမ်ားကိုသာ ရင္းႏွီးျမွဳပ္ႏွံသင့္သည္။ 

• တိုက္ရိုက္ႏွင့္ တစ္ဆင့္ခံ ေငြေခ်းျခင္းေၾကာင့္ ျဖစ္လာသည့္ 
လူမႈေရးႏွင့္ ပတ္၀န္းက်င္ဆိုင္ရာ အႏၱရာယ္မ်ားကို ကုစား 
ေျဖရွင္းႏိုင္သင့္ျပီး တြဲဖက္ရန္ပုံေငြရရွိေသာ စီမံခ်က္တြင္ 
ေထာက္ပံ့ေသာႏိုင္ငံတကာဖြံ႕ျဖိဳးေရးဘဏ္မ်ားႏွင့္ ဘ႑ာေရး 
ၾကားခံအဖြဲ႔မ်ား၏ စီမံခ်က္ခြဲမ်ားမွ ေဒသခံျပည္သူမ်ားအေနျဖင့္ 
ရသင့္ရထိုက္ေသာ နစ္နာေၾကးမ်ားရရွိသင့္သည္။ 

• ဘဏ္မ်ား၏ ေစာင့္ၾကည့္ေလ့လာေရးတာ၀န္တစ္စိတ္ တစ္ပိုင္း 
အေနျဖင့္ စီမံခ်က္မ်ားႏွင့္ စီမံခ်က္ခြဲမ်ားေၾကာင့္ ထိခိုက္ခံ 
ျပည္သူမ်ားႏွင့္ ေစ့စပ္ညွိႏႈိုင္းကာ ၎တို႔၏ စိုးရိ္မ္မႈမ်ားကို 
အေနွာင့္အယွက္ကင္းကင္းၾကားျပီး စီမံခ်က္အေကာင္အထည္ 
ေဖာ္ျခင္းအတြက္ ဆံုးျဖတ္ခ်က္အသစ္မ်ားခ်မွတ္ရာ၌ အဆိုပါ 
စိုးရိမ္မႈမ်ားကို ထည့္သြင္းစဥ္းစားေပးသင့္္သည္။ 
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